
Понад 335 мільйонів євро 
— така остаточна сума, яку 
зібрала друга конференція 
донорів Чорнобильського 
фонду «Укриття» в Берліні. 
Усього перша і друга донор
ські конференції, з урахуван
ням українського матеріалі
зованого внеску в 50 мільйо
нів доларів, зібрали 715 міль
йонів доларів. Це понад 90 
відсотків суми, необхідної 
для проведення будівельних 
робіт на об'єкті «Укриття». За
галом вартість проекту «Ук
риття» оцінена в 768 мільйо
нів доларів. З ібрані кошти 
надходитимуть у Чорнобиль
ський фонд поетапно протя
гом 2001-2003 років.

Як відомо, чорнобильсь
кий фонд «Укриття», створе
ний при рахунку ядерної без
пеки Європейського банку 
реконструкції та розвитку для 
фінансування проектів у рам
ках міжнародного плану пер
шочергових робіт по переве
денню об 'єкта «Укриття» у 
безпечний стан. Організато
рами конференції виступають 
уряди країн «великої сімки» і 
Європейського Союзу, які, 
згідно з Меморандумом про 
взаєморозуміння щодо дост
рокового виведення Чорно
бильської станції з експлуата
ції, підписаними з Україною у 
1995 році, погодилися нада

ти Україні допомогу в переве
денні об'єкта «Укриття» у без
печний стан. Міжнародний 
план передбачає його буді
вельну і фізичну стабілізацію, 
підвищення безпеки і підго
товку до вилучення із зруйно
ваного блока залишків ядер
ного палива. На сьогодні, 
згідно з цим планом, прове
дено ремонт вентиляційної 
труби, у зв'язку з аварійним 
станом якої існувала загроза 
її падіння, здійснено ремонт 
аварійних будівельних конст
рукцій, на які спирається дах 
«саркофага», проводяться 
підготовчі роботи по ремонту 
інших будівельних вузлів.

Прем'єр-міністр України 
Віктор Ющенко, який очолю
вав українську делегацію на

берлінській конференції, наз
вав її успішною. Він погодив
ся з думкою, що досягнуте фі
нансове наповнення фонду 
дасть змогу відразу ж почати 
роботи на об'єкті і в найближ

чі кілька років можна вести 
повномасштабну реалізацію 
проекту вцілому. Недобір 
коштів, близько 45-50 міль

йонів доларів, на думку глави 
українського уряду, не є фі
нансовою проблем ою .(Я к 
свідчить досвід першої кон
ференції, після ЇЇ завершення 
упродовж п'яти-шести міся
ців додатково надійшло

близько 30-40 мільйонів до
ларів. Колишній міністр еко- 
безпеки Юрій Костенко також 
вважає, що зібраної суми 
достатньо для проведення 
робіт на «саркофазі» упро
довж 5-7 років. Кажучи вціло
му про реалізацію запланова
них заходів, він наголосив, 
що деякі програми не мають 
поки що детального кошто
рису, тож остаточна загальна 
вартість проекту може бути 
збільшена.)

Підсумки другої конфе
ренції донорів, вважає 
Прем'єр-міністр України, да
ють можливість Україні перей
ти від проблеми фінансування 
і реалізації проекту «Укриття» 
до теми створення компенсу
ючих потужностей, які дали б

змогу безболісно вивести 
Чорнобильську атомну елект
ростанцію з експлуатації. Ни
ні актуальним стає формуван
ня фінансового грунту для за
безпечення теплових елект

ростанцій після виведення 15 
грудня з експлуатації третьо
го реактора Чорнобильської 
станції компенсуючим орга

нічним паливом — вугільним, 
газовим або мазутним. Під 
час переговорів Віктора 
Ющенка з представниками 
Європейського банку реконс
трукції і розвитку були узгод
жені терміни підготовки про

екту про створення міжнарод
ного фонду для завершення 
будівництва двох енергобло
ків — на Рівненській і Хмель
ницькій АЕС. Як повідомив 
глава уряду, сформовано ка
лендарний план реалізації 
цього проекту. Фонд фінансу
ватиметься на солідарній ос
нові. Його кошти базувати
муться на коштах Євробанку, 
а також складатимуться з кор
поративних грошей і надход
жень з інших джерел. За дея
кими оцінками, для робіт по 
консервації Чорнобильської 
атомної станції та добудови 
двох компенсуючих енергоб
локів потрібно близько 2 мі
льярдів доларів.

Як відомо, офіційний Бер
лін виділив кошти тільки на

реконструкцію «саркофага», 
але відмовляється фінансу
вати ядерний проект. Німеч
чина виконає всі зобов'язан
ня по фінансуванню об'єкта 
«Укриття», заявив у  ході пере

говорів з Прем'єр-міністром 
України Віктором Ющенком 
міністр закордонних справ 
Німеччини Йошка Фішер. Він

також відзначив готовність ні
мецької сторони взяти участь 
у реалізації низки проектів в 
українській неядерній енер
гетиці. Водночас він наголо
сив, що ФРН дотримується 
позиції не будувати і не спри
яти будівництву об 'єкт ів  
ядерної енергетики за кордо
ном. На відміну від Німеччи
ни, Франція заявила про го
товність продовжувати ф і
нансування робіт по добудо
ві реакторів на Хмельницькій 
та Рівненській АЕС, і підтри
мувати формування енерге
тичного сектора України.

У загальних рисах пози
цію Євробанку висловив в ін
терв'ю журналістам його ви
конавчий директор від Укра
їни в ЄБРР Юрій Полунєєв. 
За його словами, банк неод
норазово давав зрозум іти 
Україні, що фінансуватиме 
добудову блоків на Хмель
ницькій і Рівненській АЕС ли
ше за умови відповідності 
проекту міжнародним крите
ріям, визначеним для ядер
ної енергетики. Хоча, надум- 
ку Юрія Полунєєва, останнім 
часом у цій сфері «досягнуто 
серйозного прогресу», проб
лему фінансування добудови 
енергоблоків Євробанк обс
тавляє цілою низкою умов, у 
тому числі й дещо віддалених 
від Чорнобильської темати
ки. Зокрема, за словами 
Юрія Полунєєва, проект до
будови має в ідповідати 
принципу найменшої вартос
ті, тобто бути більш дешевим 
і ефективним, ніж альтерна
тивні проекти створення по
тужностей, що компенсують 
закриття ЧАЕС. За висловом 
Юрія Полунєєва, справа не в 
конкретних сумах, а в ре
зультатах багатовекторного 
аналізу на основі математич
ної моделі, в яку вкладають
ся теми зростання економі
ки, енергоспоживання, вар
тість палива, ціни альтерна
тивних проектів. Крім того, 
проект має бути самоокуп
ним, для чого потрібно ре
формувати енергоринок і під
вищити його л ікв ідність, 
значно збільшивши надход
ження коштів від споживачів 
електроенергії енергогене- 
руючим компаніям. Вважа
ється, що в цьому плані також 
досягнуто істотного прогре
су, законодавчу основу для 
якого створило прийняття 
поправок до закону про елек
троенергетику. Ще одна ви
мога — відповідність нормам 
екологічної і ядерної безпеки. 
З цього приводу було прове
дено кілька міжнародних ау
дитів, у результаті яких екс
перти дійшли висновку, що 
при модернізації двох блоків 
у рамках міжнародного про
екту за участю Євробанку та 
інших зацікавлених структур
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вони відповідатимуть необ
хідним стандартам. Залиши
лося розв'язати фінансові ас
пекти проблем.

Проте, як заявив під час 
зустрічі з журналістами газе
ти «Сегодня» Віктор Ющенко, 
з наявних в Україні можливос
тей найшвидшою, найкорот- 
шою і самодостатньою аль
тернативною закриттю Чор
нобильської атомної елект
ростанції є добудова двох 
блоків на Рівненській і Хмель
ницькій станціях. Енергобло
ки, на будівництво яких вит
рачено 3 мільярди доларів, 
мають в середньому 90-від- 
соткову готовність. На думку 
глави уряду, сформувати, за
безпечити паливом і запусти
ти в експлуатацію будь-який 
інший блок-мільйонник нере
ально, й тому добудова — на- 
йоптимальніший вибір з пог
ляду технічного й економічно

го. Німеччина відмовилася 
від розвитку ядерних прог
рам, сказав прем'єр, але т і
єю, яка у неї є, вона керува
тиметься 25 років. Ми також 
керуємось цією програмою і 
вже закрили три блоки на ЧА
ЕС, однак сьогодні питання 
стоїть про компенсуючі по
тужності. Тому для України 
добудування блоків з тактич
ної точки зору єдино пра
вильна логіка.

Р. S. Тему створення 
компенсуючих потужностей 
буде порушено під час 
консультацій у  Лейпцігу 
11 -12 липня, які проведуть 
Президент України Леонід 
Кучма і канцлер ФРН 
Герхард Шрьодер.
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